

# النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

30 اب (اغسطس) 2021 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



# ملك الأردن يوجّه الحكومة بإجراءات ملحّة لمعالجة الأوضاع الاقتصادية

من جانبه، عرض رئيس الوزراء بشر الخصاونة تفاصيل برنامج الحكومة الاقتصادية للأعوام -2021 2023. ويرتكز البرنامج على 3 محاور رئيسة، تشمل تحسين بيئة الاستثمار وممارسة الأعمال، وتعزيز المنافسة وتحفيز القطاع الخاص، ودعم القطاعات الاقتصادية ذات الأولوبة.

وتفاقمت معدلات الفقر والبطالة في البلاد أثناء جائحة فيروس كورونا، لضعف قدرة السوق على إيجاد الوظائف الجديدة، وفقدان الوظائف وإغلاق المشاربع الصغيرة والمتوسطة الريادية وإفلاسها.

المصدر (وكالة الأناضول، بتصرّف)

دعا عاهل الأردن الملك عبد الله الثاني، الحكومة الأردنية إلى "اتخاذ إجراءات اقتصادية يلمسها المواطن والقطاع الخاص، ضمن جهود احتواء التبعات السلبية التي طالت الأوضاع الاقتصادية والمعيشية في البلاد".

وطالب العاهل الأردني الحكومة، تزويده بتقرير شهري عن تقدم سير العمل، بشأن تحسين الظروف الاقتصادية في المملكة، مؤكّدا على "ضرورة تحمل الجميع مسؤولياتهم، ليكون هناك تطبيق فعلي للأولويات على أرض الواقع لمواجهة تحدي البطالة واعادة تحفيز النمو".

وشدد العُأهل الأردني، على "أهمية الحوار والشراكة بين الحكومة والقطاع الخاص والعمل كفريق واحد، وتسهيل الإجراءات وخفض الكلف على المستثمرين".

### ■ The King of Jordan Directs the Government to Take Urgent Measures to Address the Economic Situation

Jordan's King Abdullah II called on the Jordanian government to "take economic measures that are felt by the citizen and the private sector, as part of efforts to contain the negative consequences that affected the economic and living conditions in the country."

The Jordanian monarch called on the government to provide him with a monthly report on the progress of work on improving the economic conditions in the Kingdom, stressing the need for everyone to assume their responsibilities, so that there is an actual implementation of priorities on the ground to confront the challenge of unemployment and re-stimulate growth.

H.H. King Abdullah II emphasized "the importance of dialogue and partnership between the government and the private sector, working as a team, facilitating procedures and reducing costs for investors."

For his part, Prime Minister Bisher Al Khasawneh presented the details of the government's economic program for the years 2021-2023. The program is based on 3 main axes, including improving the investment and business environment, enhancing competition and stimulating the private sector, and supporting priority economic sectors.

Poverty and unemployment rates in the country have exacerbated during the Coronavirus pandemic, due to the weak ability of the market to find new jobs, job losses and the closure and bankruptcy of small and medium-sized entrepreneurial enterprises.

Source (Anadolu Agency, Edited)



## خليفة أل ثاني: ضرورة تنشيط التجارة العربية البينية

مؤخرًا بمشاركة رؤساء الاتحادات ورؤساء غرف التجارة والصناعة بالدول العربية الأعضاء في الاتحاد، حيث تناولت إلى جانب مواضيع عدة، موضوع تشيط التجارة العربية البينية. ولفت إلى "وجود تنسيق متواصل بين غرف التجارة والصناعة العربية بهذا الخصوص، حيث يقوم جميع الأطراف بعمل دؤوب في سبيل تعزيز التجارة البينية العربية والاستثمارات المتبادلة، ويعمل الاتحاد العام لغرف التجارة والصناعة والزراعة للبلاد العربية من خلال جميع أعضائه من الاتحادات والغرف العربية على تشجيع التجارة البينية ودعم منطقة التجارة الحربية المُبرى، وصولًا إلى السوق العربية المشتركة".

المصدر (صحيفة الراية القطربة، بتصرّف)

Khalifa Al Thani: The Necessity of Revitalizing the Intra-Arab Trade

The President of Qatar Chamber of Commerce & Industry, Sheikh Khalifa bin Jassim Al Thani, emphasized the "necessity of revitalizing the intra-Arab trade, which is still weak and below the level of ambitions, as it represents only 10 percent of Arab countries' trade with the world." H.E. pointed out that "this issue still needs solutions capable of returning intra-Arab trade to the right path. This weakness in the level of intra-Arab trade is no longer acceptable despite the existence of enormous potential, and despite the passage of two decades since the establishment of the Greater Arab Free Trade Area, that includes full customs exemptions, which is a catalyst for revitalizing intra-trade. Sheikh Khalifa praised the meetings of the 131st session of the UAC Board of Directors, which was held recently with the participation of the

أكّد رئيس غرفة قطر الشّيخ خليفة بن جاسم آل ثاني، على "ضرورة تتشيط التجارة العربية البينية، والتي لا تزال ضعيفة ودون مستوى الطموحات، حيث إنها لا تمثل سوى ما نسبته 10 في المئة فقط من تجارة الدول العربية مع العالم".

وأشار إلى أنّ "هذه المسألة لا تزال بحاجة إلى حلول قادرة على إعادة التجارة العربية البينية إلى الطريق الصحيح، فلم يعد مقبولًا هذا الضعف في مستوى التجارة البينية العربية بالرغم من وجود الإمكانات الهائلة، ورغم مرور عقدين من الزمن على إنشاء منطقة التجارة الحرة العربية الكُبرى التي تتضمن إعفاءات جمركية كاملة، ما يُعدّ عاملًا محفزًا لتنشيط التجارة البينية".

ونوّه باجتماعات الدورة 131 لمجلس إدارة اتحاد الغرف العربية، التي عقدت

heads of the federations and the heads of the chambers of commerce and industry in the Arab member states of the Union, and dealt, in addition to several topics, to the issue of revitalizing the inter-Arab trade. He also pointed out that "there is continuous coordination between the Arab Chambers of Commerce and Industry in this regard, as all parties are doing diligent work in order to promote the intra-Arab trade and mutual investments, and the General Union of Chambers of Commerce, Industry and Agriculture of Arab Countries works through all its members from the Arab federations and chambers to encourage intra-regional trade and supporting the GAFTA, leading to the Arab Common Market.

Source (Al-Raya Newspaper-Qatar, Edited)



### ارتفاع ووجودات الوركزى السعودى

وأظهرت بيانات المركزي السعودي، استمرار المؤشرات النقدية والمصرفية في تسجيل أداء جيد خلال العام 2021 على الرغم مما يشهده العالم من تقلبات بسبب ظروف الجائحة، وظهور عدة سلالات متحورة من فيروس كورونا (كوفيد19-). وقد حقق عرض النقود خلال شهر مايو (أيّار) ارتفاعًا سنويًا نسبته 6.7 في المئة ليبلغ نحو 2,213.4 مليار ريال. ونمت أيضًا الودائع المصرفية بمعدل 7.5 في المئة لتبلغ نحو 2,001.2 مليار ريال. كما ارتفع الائتمان المصرفي الممنوح للقطاع الخاص بنسبة %16.0 ليبلغ نحو 1,840.8 مليار ريال.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

#### Rise in Saudi Central Bank Assets

The data issued by the Saudi Central Bank "SAMA" showed that the bank's assets increased by 6.4 billion riyals at the end of July 2021, to 1848.9 billion riyals. While the value of SAMA's investments in securities abroad, which constitute 61 percent of the total assets, increased from 1.016 trillion riyals to 1.13 trillion riyals. The value of the assets of the Saudi Central Bank increased by 37.5 billion riyals, compared to July 2020.

The value of Saudi Central Bank deposits abroad amounted to more than 244.3 billion riyals, compared to 380.1 billion riyals in July of last year. The foreign exchange balance amounted to 271.18 billion riyals, while the gold balance

أظهرت البيانات الصادرة عن البنك المركزي السعودي "ساما"، ارتفاع موجودات البنك بقيمة 6.4 مليار ريال نهاية شهر يوليو (تموز) 2021، إلى 1848.9 مليار ريال. في حين زادت قيمة استثمارات "ساما" في أوراق مالية في الخارج، والتي تشكل 61 في المئة من إجمالي الموجودات من 1.016 تريليون ريال إلى 1.13 تريليون ريال. كما زادت قيمة موجودات المركزي السعودي بمقدار 37.5 مليار ريال، مقارنة بشهر يوليو 2020.

وبلغت قيمة ودائع المركزي السعودي في الخارج أكثر من 244.3 مليار ريال، مقارنة مع 380.1 مليار ريال في يوليو (تموز) من العام الماضي. وبلغ رصيد النقد الأجنبي 271.18 مليار ريال فيما ظل رصيد الذهب ثابتا عند 1.624 مليار ريال.

remained stable at 1.624 billion riyals.

The data of the Saudi Central Bank showed that the monetary and banking indicators continued to record good performance during the year 2021, despite the fluctuations that the world is witnessing due to the pandemic conditions, and the emergence of several mutated strains of the Coronavirus (Covid-19). The money supply achieved an annual increase of 6.7 percent during the month of May to reach about 2,213.4 billion riyals. Bank deposits also grew by 7.5 percent to reach about 2,001.2 billion riyals. The bank credit granted to the private sector increased by 16.0% to reach about 1,840.8 billion riyals.

Source (Al-Arabiya.net website, Edited)